

Highlights from DVB Debate's Fixing Jurisdiction?

May 21, 2016

"How to fix Jurisdiction?"

"တရားစီရင်ရေးမဏ္ဍိုင် တည့်မတ်ဖို့ဆိုရာမှာ အုပ်ချုပ်ရေးမဏ္ဍိုင် မဖြောင့်ဖြူးရင် တရားစီရင်ရေးလည်း မတည့်မတ်နိုင်ပါဘူး။"

ဦးကျော်ထွန်း - ရန်ကုန်တိုင်းဒေသကြီး အချိန်ပိုင်းတရားသူကြီးဟောင်း

"တရားရေးမဏ္ဍိုင်တည့်မတ်ဖို့ ဥပဒေတွေ ပြင်ပေးမယ်၊ ပြီးတော့ ဥပဒေကို ကိုင်တွယ်ဆောင်ရွက်ကြရမယ့် ရဲတွေ ဥပဒေအရာရှိတွေ ရှေ့နေရှေ့ရပ်တွေရဲ့ မဟုတ်တာတွေလုပ်တာ အားလုံးကို ပွင့်ပွင့်လင်းလင်း ထင်သာမြင်သာကို ဖော်ထုတ်ရှုတ်ချပြီးတော့ အရေးယူတာတွေ လုပ်မယ်၊ တရားသူကြီးတွေကိုပါ အဲလိုတွေ လာမယ်။"

ဦးဌေးဦး(စိန်ဂျန်း) - အမျိုးသားလွှတ်တော်အမတ်

"စစ်အာဏာရှင်ခေတ်မှာ တရားစီရင်ရေးကို... အာဏာရတဲ့ အုပ်စိုးသူလူတန်းစားက ဂတ်တို့ ထောင်တို့ အကျဉ်းစခန်းတို့ဆိုတာက သူတို့ အာဏာခိုင်မြဲဖို့အတွက် နိုင်ငံတော်ယန္တရားအဖြစ်သုံးခဲ့တာ ထင်ရှားပါတယ်။ တရားသူကြီးတွေပဲ အပြစ်ပြောလို့ မရပါဘူး။ ယိုယွင်းပျက်စီးတယ် လာဘ်ပေးလာဘ်ယူလုပ်တယ်ဆိုတာက တရားရေးဌာနတစ်ခုမှ မဟုတ်ဘူး။ အားလုံးမှာ အကြီးအကျယ်ရှိတယ်။ တရားစီရင်ရေးနဲ့ ပတ်သက်လို့ကတော့ လုံးဝ ကြောက်နေရတာ၊ အဘတွေ ခေါ်ခိုင်းတဲ့အတိုင်း လုပ်ခဲ့ရတာ"

ဦးသိန်းသန်းဦး - မြန်မာနိုင်ငံလွတ်လပ်သောရှေ့နေများအသင်း အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူး

"တရားစီရင်ရေးစနစ်ကြီးတစ်ခုလုံး မယိမ်းမယိုင်ဖြစ်ဖို့ဆိုတာမှာ တရားစီရင်ရေးသည် တရားသူကြီးတယောက်ထဲလုပ်လို့ မရဘူး၊ သူတယောက်ထဲ အမှုစစ်လို့မရဘူး၊ တရားသူကြီးနဲ့ အတူ ဥပဒေအရာရှိပါမယ် ရဲအရာရှိပါမယ် အကျဉ်းဦးစီးအရာရှိပါမယ် ပြည်သူတွေ အားလုံးပါမယ်(တရားလို၊ တရားခံ၊ သက်သေ)ပါမယ်။ တရားသူကြီးတယောက်ကပဲ ဘယ်လိုပဲ စနစ်ကောင်းအောင် လုပ်လုပ်"

ဦးဟန်ညွန့်(ဥပဒေ) - ဥပဒေပညာရှင်

"ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ပုဒ်မ ၁၁မှာ ပြဋ္ဌာန်းထားတာကိုက အာဏာ ၃ ရပ်ကို ပြတ်ပြတ်သားသား ခွဲခြားရမယ်လို့ မပြောဘူး..တတ်နိုင်သမျှ ခွဲခြားမယ်လို့ ပြောထားတာ။ အဓိက လုပ်ရမယ့်စီမံချက်က စစ်အာဏာရှင်ခေတ်က ပျိုးထောင်လိုက်တဲ့ တရားသူကြီးတွေကို လွတ်လပ်တဲ့တရားစီရင်ရေး အတွေးအခေါ်ရအောင် တပ်ဆင်ပေးဖို့ အဓိကကျတယ်"

ဦးသိန်းသန်းဦး - မြန်မာနိုင်ငံလွတ်လပ်သောရှေ့နေများအသင်း အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူး

“တရားသူကြီးတွေရဲ့ လုပ်ပိုင်ခွင့်ကို အာမခံချက်ပေးတဲ့ ဥပဒေတခု လုပ်ပေးဖို့လိုတယ်”

ဦးဌေးဦး(စိန်ဂျွန်း)- အမျိုးသားလွှတ်တော်အမတ်

“ပထမတရားသူကြီးက ရဲပဲ၊ အမှုတည်ဆောက်ထားတာကို တရားသူကြီးက တရားခွင့်မှာ စစ်ရတာ၊ ရဲက မှန်မှန်ကန်ကန်နဲ့ တရားခံအစစ်အမှန်ကို သက်သေအထောက်အထား ခိုင်ခိုင်မာမာနဲ့ ပြစ်မှုဆိုင်ရာ ဥပဒေကျင့်ထုံး၊ သက်သေခံဥပဒေနဲ့ အညီ အရည်အချင်းရှိတဲ့ အမှုစစ်ရဲက တင်လာတဲ့ အမှုဟာ ခိုင်မာရင် ဘယ် တရားသူကြီးမှ အဂတိ လိုက်စားလို့မရဘူး”

ဦးတင်မောင် - ရဲအရာရှိ(ငြိမ်း)

“တရားစီရင်ရေးမဏ္ဍိုင်ကြီးက ရှင်းရှင်းပြောရရင် အပြိုင်ဖြစ်နေတယ်၊ မြန်မာနိုင်ငံမှာ အမြင့်ဆုံးဖြစ်တဲ့ တရားလွှတ်တော်ချုပ်ရဲ့ လုပ်ပိုင်ခွင့်တွေထဲမှာ ဖွဲ့စည်းပုံအခြေခံဥပဒေ ခုံရုံးက ဆုံးဖြတ်ချက်လည်း သူ ဘာမှပြောခွင့် ပတ်သက်ခွင့်မရှိဘူး။ တရားလွှတ်တော်ချုပ်သာပြောတယ် စစ်ခုံရုံးက ချလိုက်တာလည်း ဘာမှ ပတ်သက်ခွင့်မရှိဘူး။ အမှန်က နိုင်ငံတကာမှာ ကျင့်သုံးနေတဲ့အတိုင်း နိုင်ငံသားမှန်ရင် ကိုယ့်ရဲ့ တရားမျှတမှုကို မြန်မာပြည်ရဲ့ အမြင့်ဆုံး တရားလွှတ်တော်မှာ နောက်ဆုံးတက့ နောက်ဆုံးအနေနဲ့ ခံစားပြီး တောင်းယူခွင့်ရှိဖို့ လိုတယ်”

ဦးဌေးဦး(စိန်ဂျွန်း) - အမျိုးသားလွှတ်တော်အမတ်
